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E l t e m e t t é k 
Csatári 
Józsefet 

•Szerdán a Kerepesi teme-
tőben katonai díszpompával 
búcsúztatták Csatári Józseí 
ezredest, a magyar és a nem-
zetközi munkásmozgalom ré-
gi harcosát, a Szocialista Ha-
záért Érdemrend kitüntetett-
jét. 

A végső tisztességadáson 
a családtagokon kívül részt 
vettek és a ravatalnál díszőr-
séget álltak Czinege Lajos 
vezérezredes, honvédelmi 
miniszter, az MSZMP Politi-
kai Bizottságának póttagja, 
a Honvédelmi Minisztérium 
katonai tanácsának, a nép-
hadsereg pártbizottságának 
tagjai, a társfegyveres tes-
tületek képviselői, Úszta 
Gyula altábornagy, a Magyar 
Purtizán Szövetség főtitkára, 
valamint az egykori spanyol-
országi harcostársak és mun-
katársak, barátok. 

Heg kel! védeni 
a társadalmi tulajdont! 

Dr. Pozsgai István megyei főügyész előadása 
a Jogász Szövetségben 

Erdekek érdeke 

Magyar—osztrák 
együttműködés 

A magyar—osztrák kor-
mányközi gazdasági, ipari és 
műszaki együttműködési 
megállapodás alapján létre-
hozott magyar—osztrák ve-
gyesbizottság csütörtökön 
kezdi meg első ülésszakát 
Bécsben. Az ülésszakra szer-
dán magyar delegáció uta-
zott az osztrák fővárosba. A 
tárgyalásokat magyar rész-
ről Baczoni Jenő, a külke-
reskedelmi miniszter első 
helyettese, osztrák részről 
dr. Josef Staribacher keres-
kedelem- és iparügyi mi-
niszter vezeti. 

A Magyar Népköztársaság 
és az Osztrák Köztársaság 
kormányának képviselői 1968 
novemberében írták alá azt 
a gazdasági, ipari, műszaki 
együttműködési megállapo-
dást, amely újabb ösztön-
zést adott a két szomszédos 
ország vállalatai közvetlen 
együttműködésére. 

A megállapodás értel-
mében megalakult vegyesbi-
zottság most kezdődő első 
ülésén áttekinti az eddigi 
létrehozott jelentősebb vál-
lalati kooperációs megálla-
podásokat, megjelöli az 
együttműködés fő területeit 
és a további hatósági fel-
adatokat. (MTI) 

Tegnap délután a Magyar 
Jogász Szövetség Csongrád 
megyei szervezete ankétot 
rendezett a szegedi megyei 
bíróság épületében. Dr. An-
t a l f f y György, a Jogász Szö-
vetség Csongrád megyei 
szervezetének elnöke kö-
szöntötte a vendégeket: a 
bíróság, az ügyészség, a 
rendőrség, az Ügyvédi Ka-
mara képviselőit, majd dr. 
Pozsgai István, a megyei fő-
ügyészség vezetője mondott 
nagy érdeklődéssel kísért 
előadást a bűnüldözés fel-
adatairól, illetve a törvé-
nyesség helyzetéről. Az elő-
adáshoz dr. Kovács Lajos, 
az MSZMP Csongrád me-
gyei bizottságának osztály-
vezetője fűzött kiegészítést. 

Párttagságunk, politikai 
közvéleményünk sokoldalú-
an értékelte eddigi eredmé-
nyeinket és bizakodással ké-
szül a X. pártkongresszusra. 
Elért eredményeink mellett 
a sajtóban, a televízióban, a 
politikai fórumokon, a tag-
gyűléseken élesen vetették 
és vetik fel azokat a vissza-
éléseket, amelyek akadá-
lyozzák előrehaladásunkat, 
gazdasági és politikai építő-
munkánkat— mondotta be-
vezetőjében a megyei fő-
ügyész. Ezután a reformmal 
kapcsolatos gondokra hívta 
fel a figyelmet. 

Két ellentétes nézet ural-
kodik közvéleményünkben. 
Az egyik szerint társadal-
munk megfertőződött, a 
legtöbb helyen lopnak, csal-
nak, sikkasztanak. A becsü-
letes munkával szerzett sze-
mélyi tulajdonra is azt 
mondják; bűncselekmény út-
ján szerezte gazdája, s a 
kemény megtorlástól vár-
nak megoldást. De elhang-
zik olyan ítélet, hogy az 
éles, bátor kritikai hang túl-
zott, a sajtó egyedi esetek-
ből általánosít. A bátor 
hangra, amely a jószándékú 
pártonkívüliektől és kom-
munistáktól származik, oda 
kell figyelni. Csongrád me-
gyében az utóbbi időben je-
lentős károkat okozó bűn-
cselekmények derültek ki. 
Ez azonban nemcsak szű-
kebb hazánk specialitása, az 
egész országban találhatunk 

hasonló eseteket. Az összes 
bűnözést figyelembe véve, 
megyénk az ország többi me-
gyéje között az ötödik, a 
népgazdaság ellen irányuló 
bűncselekményeket tekint-
ve viszont az első helyen 
áll. 1969-ben a társadalmi 
tulajdonban 5 millió 200 ezer 
forint kárt okoztak, 1970 
első kilenc hónapjában a 
kár már meghaladja a 12 
millió forintot! Különösen 
sok súlyos bűncselekmény 
fordult elő a termelőszövet-
kezetekben, ahol a társa-
dalmi tulajdont mintegv 8 
millió forinttal károsították 
meg. 

Az a tapasztalat, hogy a 
szövetkezetekben a reform 
bevezetésekor nem teremtet-
ték meg a vállalatszerű gaz-
dálkodás előfeltételeit. Így a 
melléküzemágakat szinte el-
lepték a szélhámosok, csa-
lók, büntetett előéletűek, za-
varosban halászok. Manipu-
lációikat elősegítette, hogy 
az ellenőrzést elmulasztot-
ták. illetve jó néhány eset-
ben ellenőrzés egyáltalán 
nem volt. Se szeri, se szá-
ma a túlszámlázásoknak, 
amellyel több tucat állami 
vállalatot károsítottak meg, 
ráadásul úgy, hogy az álla-
mi vállalatok nem is nagyon 
fordítottak gondot a szám-
lák megvizsgálására, arra, 
miért fizetnek? 

Közéletünkben, a gazdál-
kodásban egyaránt nagy 
gondot okoz az elburjánzó 
vesztegetés, az indokolatlan 
„mellékfoglalkoztatás". Is-
mertek a tápéi Tiszatój, a 
szőregi Egyetértés Tsz ügyei, 

amelyekben a legváltozato-
sabb módszerekkel találkoz-
tunk. Ezt mutatja az is, 
hogy számottevően emelke-
dett a gazdasági vesztege-
tések száma. 

A megyében az utóbbi 
időben sokkal többszőr le-
hetett volna gazdasági bír-
ságot kiszabni, sajnos a 
bírságról szóló kormányren-
delei nem érvényesül kellő 
mértékben. A meg nem en-
gedett nyereség elvonására is 
mindössze kilencszer került 
sor. holott köztudott, hogy 
egyes vállalatok, gazdálko-
dó szervek „ceruzája" újab-
ban nagyon vastagon fog. 

Valamennyi bűncselek-
ménnyel kapcsolatban a kö-
zös tanulság — s erre a 
pórttaggyűléseken, a kong-
resszusra készülőben sokan 
felhívták a figyelmet —, 
legtöbbször elmulasztják az 
ellenőrzést. Csökkent vagy 
megszűnt a külső szervek 
ellenőrzése, viszont a belső 
ellenőrzés nem működik ha-
tásosan. Sajnos mind a há-
rom szövetkezeti típusnál 
az ellenőrzés még jogilag 
sincs megfelelően rendezve. 
A további súlyos bűncselek-
mények megelőzése érdeké-
ben azonban nélkülözhetet-
len e tevékenység megszi-
lárdítása. 

A vásárlók megkárosítása 
gyakran előfordul, mégis az 
idén mindössze 13 esetben 
indítottak ilyen eljárást. Ki-
derült. hogy szubjektív okok 
miatt nem tárják fel a vá-
sárlók megkárosításának ese-
teit, s nem alkalmazzák a 
felelősségre vonást. 

Benyújtotta a felmon-
dást, mcst már véglege 
sen, a főváros Jó néhány 
olyan üzemnek, amelyet 
arra ítéltek, hogy vidékre 
kell költöznie. Az újabb 
hír a szokottnál ls derű-
látóbb annak ellenére, 
hogy az eddigi tapasztala-
tok nem sok jóval kecseg-
tettek: hiába büntették 
meg a levegőt rontó, fö-
lösleges vállalatokat, üze-
meket, mégsem költöztek 
kl. Valamiért megérte ne-
kik. 

Nekik? Kiknek? A 
mostani optimizmus való-
di okairól a rádió riporte-
re ugyanis azt árulta el, 
hogy most már nemcsak 
az üzemet büntetik, ha-
nem annak vezetőit is: az 
egyéni érdekre apellalnak. 
Így már érthetőbb, hogy 
miért nagyobb u remény-
kedés, miért valósabb. Ed-
dig ugyanis a költözködés-
re biztatott üzemet úgy 
büntették, hogy azt a ve-

zetők nem ls érezték meg, 
dc ha a saját bőrükön ér-
zik majd a jövedelemcsők-
kenés terhelt, akkor Job-
ban belátják a népgazda-
ság és a főváros érdekeit 
is. 

S ugyan mi Juthatna er-
ről más eszébe az ember-
nek. mint az a kilátásta-
lannak tűnő küzdelem, 
amelyet Szeged ls folytat 
a belvárosában otthonosan 
megfészkelt üzemek, válla-
latok ellen. Azaz. nem is 
ellenük, hiszen azoknak is 
érdeke lenne, hogy a mű-
hellyé, manufaktúrává ala-
kított. túlzsúfolt, egészség-
telen bérletekből a város 
szélén ipari negyednek ki-
jelölt körzetbe költözzenek. 
Ügy látszik, a fővárosi pél-
dából okulva: másként is 
rá lehet döbbenteni őket 
arra, hogy mi az érdekük, 
a városé, az üzemé — ha 
az egyéni érdek forog koc-
kán. Érdekes, ugye? 

V. M. 

Zenei naptár 

A 

Az emlékhangversenyek 
sorában kedden a szegedi 
zeneiskola tanárainak lelkes 
muzsikálásában állapíthat-
tuk meg a bartóki kamara-
zene nagy hatását a mai fia-
talokra. A hatás a zenei elő-
adás tartalmasságában és a 
bartóki humánum értésében 
nyilvánult meg. 

A zongoristák sorából ki-
emeljük Kemény Erzsébetet 
és Szalag Miklósné stílusos, 
technikailag érett zenélés-
módjót. Előbbi az Impro-
vizációk színhatásait és rit-
mikus feszültségét meglepő 
biztonsággal vetítette ki a 
hallgatósághoz, utóbbi egyé-
ni hangjónak mélységével 
igazolta a Két bagatell mon-
danivalójának visszhangját 
belső világára. Öllé György-
né. a Mikrokozmosz Óstina-
íojóban megcsillantotta a 
technikai^ eszközöknek a 
költői klffjezés szolgálatóba 
állítását. Itt kell szólnunk a 
jobbnál-jobb zongorakísé-
rőkről, akik kamarazenei 
szinten kapcsolódtak a ve-
zető szólamokhoz: Aracsi 
Lászlónéról, Riesz Bélánéról 
és Mocsai Pálnéról. 

A hegedűsök igen dicsére-

Balok 
az Inter SztárraI 

tesen a duókból is válogat-
tak csokorra valót, és bemu-
tatták a zongorára készült 
Mikrokozmosz vonós párját. 
Szil Istvánné és Deák Já-
nosné finom tónussal és 
biztos intonációval hibátla-
nul oldották meg kényes 
feladatukat. A Bartók—Szé-
kely átiratú Román táncok 
jól összevágó, lendületes és 
színes előadása Szél Pál vo-
nósképességeit bizonyítja, 
Riesz Béláné alkalmazkodó 
kíséretével. 

A Szonatina klarinétos át-
iratában Dlllmann Józséf | 
hangszere nem engedelmes-
kedett a különben gondosan 
muzsikáló előadó kezében. 
Végül két kevéssé ismert 
Bartók-dalról kell szólnunk: 
Itt lent a völgyben és a 
Nyár talán nem az Ady-da-
lokhoz hasonló remekművek 
de hangulatukban éreztetik 
az évszakokat. Előadójuk, 
Szél Pálné, puha hangvé-
tellel teremtett lírai légkört 

Külön elismerés illeti a 
konferáló dr. Kiss Ernőt, aki 
elöljáróban formás ismerte-
tését adta a bartóki kama-
razenének. 

Szatmári Géza 

Mint ismeretes, a Keres-
kedelmi és Minőségellenőr-
ző Intézet ideiglenes jelleg-
gel kivonta a forgalomból 
a Videoton 4201 típusú In-
ter Sztár nevű televízióké-
szüléke egyes darabjait, 
szám szerint 3700-at. A szé-
kesfehérvári Videoton gyár-
ban érdeklődtünk, mi a te-
endőjük azoknak a televí-
zió-előfizetőknek, akiknek 
Inter Sztár készülékük van, 
hogyan ellenőrizhetik: ké-
szülékük a hibás sorozatból 
származik-e. 

— Ez a kérdés azokat 
a televíziótulajdonosokat 
érinti, akik ez év szeptem-
ber-októberben vásároltak 
Inter Sztárt — kaptuk a 
választ. — A Videoton gyár 
szerelői hozzáláttak a ke-
reskedelemben levő készü-
lékek kijavításához, felkere-
sik az ilyen típusú tv-ké-
szülékek tulajdonosait is, és 
a hibát kijavítják. Javasol-
juk: aki ebben az Időpont-
ban vásárolt Inter Sztár ké-
szüléket, forduljon a bolt-
hoz, vagy levélben a Video-

ton székesfehérvári vevő-
szolgálatához, ahol a soro-
zatszám alapján azonnal 
megmondják: a készülék 
használható-e, vagy javítás-
ra szorul. A hiba bejelent-
hető a Gelkának Is. 

A nyugdíjak emeléséről 
Kinek jár a 2 százalék 

A világon csak 15 országban 
Megjelent a SZOT Társa-

dalombiztosítási Főigazgató-
ságának részletes ismertetője 
a nyugdíjak évenkénti rend-
szeres emeléséről. Érdekesés 
fontos adatokat tartalmaz. A 
múlt öt év alatt 46 százalék 
kai emelkedtek a nyugdíj-
költségek. Ez igen nagy ösz-
szeg. Az új rendelet célja: 
rendszeresen korrigálni az 
évenkénti esetleges áremel-
kedéseket. Érdemes megje-
gyezni: l 

a világon mindössze 15 or-
szág gondoskodik hasonló 
formában a nyugdijak vá-
sárlóértékének megóvásá-
ról. 

Az ú j rendelet szerint, az 
1970. december 31-e után 
megállapítandó nyugdíjakat 
már két százalékkal maga-
sabb összegben kell mégha-

Papi békebizottságok 
rr • r • 

gyu lesei 
A népfront városi bizott-

ságának Vörösmarty utcai 
székházában tegnap. szer-
dán két papi gyűlésen tar-
tott külpolitikai tájékozta-
tót Gárdos Miklós, a Ma-
gyarország című hetilap fő-
szerkesztő-helyettese Dél-
előtt a Csongrád megyei 
katolikus békebizottság ren-
dezésében lezajlott tájékoz-
tató jellegű gyűlésen be-
szélt a nemzetközi helyzet 

Racz Gábor (Kölcsey u. 5.) 
olvasónk a szőregi közvilágí-
tás néhány furcsaságát pa-
naszolja levelében. Azt írja, 
hogy az Árpád és a Petőfi 
utca külső részein hónapok 
óta nem kapcsolják be es-
ténként a közvilágítást. Né-
hányszor írt már az áram-
szolgáltató vidéki kirendelt-
ségének, melynek az lett az 
eredmériye, hogy egy-egy 
hétre volt világítás ezekben 
az utcákban. Választ azonban 
nem kapott és így bizonyta-
lan abban, hogy valóban le-

Sötét 
utcákról 

vele következményeképpen 
kapcsolták be a világítást, 
vagy csak a véletlen műve 
volt. Véleményében inkább 
az utóbbi felé hajlik, mivel 
világítás október végén sem 
volt 

Az áramszolgáltatótól Sza-
bó Sándor osztályvezető vá-
laszolt olvasónk kérdésére 
Elmondta, hogy a világítás 
kimaradását okozó hibákat 
végre sikerült megszüntetni 
és ma már ezekben az utcák-
ban is van közvilágítás. 

fontos kérdéseiről a megye 
lelkészeinek. Ezen az össze-
jövetelen megjelent Merksz 
Elemér Csanád egyházme-
gye püspöki helynöke és Vi-
tányi György prépost, az 
Országos Béketanács katoli-
kus bizottságának titkára is. 

A népfront megyei bizott-
sága és a protestáns lelké-
szi békebizottság rendezte a 
másik, a délutáni hasonló 
tájékoztatót a protestáns és 
más egyházak lelkészeinek. 
Ezen részt vett Munkácsy 
György esperes, a lelkészi 
békebizottság elnöke. A két 
tegnapi rendezvényen meg-
jelent Molnár Sándor, a 
népfront megyei bizottságá-
nak mb titkára és dr. Rát-
kal János megyei egyház-
ügyi tanácsos ls. 

tároznl. 1971-ben a nyugdí-
jat legalább 622 forintban 
kell megállapítani, ha a 
nyugdíj alapját, adó munka-
bérátlag elérte a havi 500 fo-
rintot. Hasonló esetben az 
özvegyi nyugdíl 434. az árva-
ellátás 238 forint. 

Az öregségi Illetőleg a rok-
kantsági nyugdíj és a házas-
társi pótlék, valamint a sa-
játjogú és az özvegyi nyug-
díj együttes határösszegét is 
— először 1971. január 1-től 
— 2 százalékkal fel kell 
emelni. 

Az együttes határösszeg a 
házastársi pótlék esetében 
1020 forint, a sajátjogú és 
az özvegyi nyugdij 714. Il-
letve 816 forint. 

Ha a nyugdíjast a nyugdí-
jazását. követően szerzett 
szolgálati időre nyugdíjki-
egészítés illeti meg — s ha 
ennek megállapítását 1971. 
január 1. előtt még nem kér-
te —. erre az összegre ls jár 
az évenkénti 2 százalékos 
emelés. A háztartási alkal-
mazottak nyugellátása össze-
gének alapja — a jogsza-
bályban meghatározott eddi-
gi havi 1200 forint munka-
bér helyett — havi 1224 fo-
rint. 

Törpe 
házgyár 

Francia törpe Iiúzgyárat 
vásárolt a Pest megyei Épí-
tőipari Vállalat. Tegnap, 
szerda délelőtt Szigetszent-
miklóson mutatták be a 
szakembereknek az első 
ilyen házgyári lakást (MTI) 

A művelődésügy 

tanácsi irányítása 
A megyei tanácsok elnökhelyetteseinek és művelődés-

ügyi osztályvezetőinek részvételével szerdán országos érte-
kezletet tartottak a Művelődésügyi Minisztériumban. A 
megbeszélésen — Ilku Pál miniszterrel az élen — jelen 
voltak a minisztérium vezetői. A tanácskozás napirendjén 
a művelődésügy tanácsi irányításának Időszerű kérdései 
szerepeltek, összefüggésben a készülő tanácstörvénnyel. 


